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Köszöntelek Benneteket ezen a februári vasárnapon: Béke legyen veletek! 

A mai evangélium a béna meggyógyításáról szól. De szó van benne tanításról, sőt még bűn-
bocsánatról is.  

Egy régi probléma merült fel bennem, ami akkor sok vitára adott alkalmat. Azt nyomoztuk az 
evangéliumokban, hogy mi volt Jézus küldetése. Nem egyszerű kérdés ez, mint ahogy gondol-
hatnánk, mert a Jézus-követőknek ez határozhatja meg a profilját. Szóval a történet a bénáról 
szól, de a kérdés nem béna kérdés. 
Bűnbánatról és bűnbocsánatról is lesz szó, zengjenek fel hát bánat és hála dallamai és szavai. 

Imádkozzunk! Istenünk, aki a názáreti emberfiával tanítottál minket, add, hogy jól értsük taní-
tását és kövessük is példáját, aki élsz... 
 
Evangélium (Lk 5,17-26) 

Amikor egyik nap tanított, farizeusok és törvénytudók is ültek ott, akik Galilea és Júdea 
különböző falvaiból és Jeruzsálemből jöttek. Az Úr ereje akkor arra indította, hogy gyó-
gyítson. 
Néhány férfi egy béna embert hozott hordágyon. Be akarták vinni, hogy eléje tegyék. 
Mivel a tömeg miatt nem találtak helyet, ahol bevihették volna, fölmentek a tetőre és a 
cserepeken át lebocsátották ágyastul a középre, Jézus elé. Hitük láttára Jézus így szólt: 
„Ember, bocsánatot nyertek bűneid.” Erre az írástudók és farizeusok azt gondolták maguk-
ban: „Ki ez, hogy így mer káromkodni? Ki bocsáthatja meg a bűnöket? Nem egyedül az 
Isten?” De Jézus gondolataikba látva megszólalt: „Miért gondolkodtok így magatokban? 
Mi könnyebb, ha azt mondom: bocsánatot nyertek bűneid? – vagy, ha azt: kelj föl és járj? 
Tudjátok meg tehát, hogy az Emberfiának van hatalma a földön a bűnök megbocsátására.” 
Ezzel a bénához fordult: „Mondom neked, kelj föl, fogd meg az ágyadat és menj haza.” 
Az szemük láttára tüstént fölkelt, fogta ágyát, amin feküdt, és Istent magasztalva haza-
ment. Erre valamennyien szinte magukon kívül dicsőíteni kezdték Istent, és félelemmel 
eltelve mondogatták: „Csodadolgokat láttunk ma!” 

 
Tanít – gyógyít – megbocsát... Ezt a három kulcs-szót találtam az elhangzott történetben. Azt 
keresem, hogy kijön-e ebből a tanítás profil elsősége, amire annakidején jutottunk? Vagy 
esetleg a gyógyítás a főhangsúly, netán a bűnbocsátás, feloldozás az első?  
 
1) Tanít 

A történet arról szól, hogy Jézus hazaérve Kafarnaumba, nyilván Péter anyósának házába, az 
ő főhadiszállására, az oda özönlő tömegnek beszél: "hirdette nekik az igét"! Ebből az derül ki, 
hogy ő ezzel foglalkozott, ebben látta küldetését. 
 
2) Gyógyít 

Nem így a tömeg! Olyan embereknek, akiknek nincsen semmi bajuk, jól jöhet egy élvezetes 
szónoklat, akár órákig is elhallgatják, főleg, ha a szónok érti a dolgát és le tudja nyűgözni 
őket.  



Persze más a helyzet azokkal, akiket gondok, bajok terhelnek. Azok akár süket dumának lát-
hatják a csodálatos prédikációkat, és nem kérnek belőle. Ne beszélj nekünk, hanem segíts 
rajtunk! Ha nem férünk be a sok ácsorgótól a közeledbe, hát felmegyünk a lapos tetőre, ki-
bontjuk azt és eléd tesszük a beteg embert. Nem szöveg kell nekünk, hanem tett, akár 
csodatett! 
 
3) Megbocsát 

Ekkor jön a meglepetés. Jézus abbahagyja a tanítást, de nem is gyógyít. Mintha annál fon-
tosabb is volna: megbocsát. Így: "Fiam, bocsánatot nyertek a bűneid."  
Mit gondolhatott a béna? Mit gondolhatott a négy hordágyvivő? És mit gondolhatott a 
tömeg?  
Mi elképzelhetjük a csalódást: Kösz, de én nem ezért vagyok itt – gondolhatja a béna. Kösz, 
de mi nem ezért bontottuk ki a tetőt – gondolhatják a betegszállítók. Kösz, de mi csodát 
jöttünk látni a javasembertől. És ha már végighallgattuk a szövegét, lássunk is valamit.  
Mi elképzelhetjük, de nem tudhatjuk, hogy ők mit gondoltak, de a tömegbe keveredett 
kafarnaumi zsinagógafőnök és egy-két írástudó gondolatát leleplezi Jézus. Azt gondolják, 
hogy Jézus káromkodik. Magának tulajdonít olyat, amit csak az Isten tehet: bűnöket bocsát! 
 
4) A csoda 

Végül a megszakított prédikáció, a meg nem értett bűnbocsánat után, mindenki megkapja a 
magáét: a csodát!  
Hisz mindenki ezt akarta, még az írástudók is ezt figyelték. (Tudjuk, hogy Jairus, a zsinagóga 
elöljárója a tópartra fut Jézusért, amikor haldoklik a 12 éves lánya).  
De nem mindegy, hogyan kapják meg a csodát. Hogyan? Hát annak bizonyítására, hogy Jézus 
képes azt a láthatatlant is megtenni, amit az Isten (bűnöket bocsát), és megteszi azt a látha-
tót is, amit szintén csak az Isten tud megtenni (a csodát).  
De a kettő összevetéséből mintha a bűnbocsátás lenne elsődleges Jézus előtt! Így mondja: 
„Mi könnyebb, ha azt mondom a bénának: Bocsánatot nyernek bűneid? - vagy, ha azt: Kelj 
föl, fogd ágyadat és járj?” 
 
5) Melyik az első? 

A történet jól összegabalyítja a választ. A Bokor kiolvashatja a történetből a tanítás elsőd-
legességét. A papok a bűnbocsátás elsőségét. A betegek a gyógyítás hangsúlyát.  
A figyelmes olvasó azonban tárgyilagosan megállapíthatja (nem kell beleolvasni!), hogy a 
főesemény a tanítás, a másik kettő mellékepizód. De az is mindenki előtt nyilvánvaló lehet, 
hogy a főesemény és a két mellékepizód is egyet szolgál Jézusnál: a tanítást! 
 
6) Mit tanít Jézus? 

A történetben az sem mellékes, hogy mit tanít Jézus? Talán azt, hogy ha az Isten bocsáthatja 
meg a bűnöket és az Isten tehet csodát, akkor az Emberfia, aki bűnöket bocsát és csodát 
tesz, bizonyítottan az Isten Fia. Talán nem ezt, hanem mást tanít. Próbáljuk otthon figyel-
mesen úgy elolvasni a történetet, hogy az Emberfiát nem nagy E-vel írjuk, hanem kicsivel, 
ahogy azt a Jézus korabeli zsidók is értették.  
Nem az volt a hallgatóságnak a felháborító, hogy Jézus Istennek teszi magát, hanem az volt a 
vallásos írástudók és a nép számára istenkáromlás, hogy Jézus azt állította: nem az Istennek 
kell a bűnöket megbocsátani és a beteget meggyógyítani, hanem az embernek. Az emberfia 



(kis e-vel), és minden emberfia képes bűnt bocsátani és gyógyítani, sőt minden embernek 
kell is ezt tennie.  
Nekünk kell a másik ember bűnét megbocsátani és nem az Istenre (papokra?) hárítani, nekünk 
kell a másik ember betegségét gyógyítani és nem az Istentől várni. Nekünk, az emberek 
fiainak.  
Ezt tanítja Jézus, az emberfia, aki a szeretet tanításával a bűnbocsátásra és a gyógyításra is 
tanít!! 
 
Testvéreim! Ráadásul igaz, hogy az emberfiának van hatalma mindháromra: ez a szeretet 
hatalma! 
 
 

[Kovács László elmélkedése elhangzott 2025. február 16-án  
a Bokorportán, online csatlakozási lehetőséggel.] 

 
 


